
ŽIDOV
GLASILO ZA PITANJA ŽIDOVSTVA

Protiv separatizma*

Sva je židovska javnost alarmirana

onim, što se u posljednje vrijeme dešavalo

u Sarajevu. Ti se događaji tretiraju ne-

samo u »Židovskoj Svijesti« nego i u ne-

židovskim novinama, i po onome, što one

pišu, po izvještajima o govorima, koji su

se zaredali u javnim velikim zborovima,

može da se i na distanciju dobije predo-

džba o onome, što ondje biva i za čim sve

to ide. I ne može se ćutke da prijeđe pre-

ko toga. Jer ne samo što je Sarajevo jak

i uvažen židovski centar, pa već po tome

ti događaji nužno skreću pažnju i intere-

sovanje na se, nego tendencije, štono se

ondje ispoljuju i sukobljuju, imadu ambi-

ciju, da zahvate preko lokalnog oikvira.

Možda su se strasti staložile, te se na-

šao izvjestan »kompromis«, kad ovi reci

izađu iz štampe. Bit će dobro, ako bude

tako. Ali bi bila po mome uvjerenju samo-

obmana, kad bi se uzelo, da su time rije-

šena pitanja, koja su izbila. Korijenje tim

pitanjima jest dublje; događaji nijesu efe-

merni. Oni mogu da se stišaju, ali će pod-

zemno tjerati i dalje svoje izdanke, i po

kojem spojjašnjem povodu mogu da opet

izbiju, ako se akteri ne prenu i ne spo-

znaju sve zlo, što se tu stvara, a iz koje-

ga nikoje dobro nikome ne može da izađe.

Što je proizvelo alarm? U Sarajevu

održala se skupština Sefarada, sazvana

po nekolicini sefardskih intelektualaca, a

prije nedjelju dana opet jedna židovske

radničke organizacije »Poale Cijon«. U

tim su se skupštinama iznijele optužbe

protiv »Židovskog Nacijonalnog Društva

za Bosnu i Hercegovinu« i protiv »Židov-

ske Svijesti«, pravije protiv lica, u čijim

je rukama vodjstvo toga društva i toga

lista; da su oni uzročnici svih zala, da im

društvo i list služe ličnoj borbi, a ne stvar-

noj, da unašaju razdor u redove Židova u

Sarajevu. Govorilo se, da su Aškenazi

protestovali protiv imenovanja Dra. Isaka

Alkalaya za Vrhovnog rabina Kraljevine

Srba, Hrvata i Slovenaca, naročito da je

protestovao predsjednik Saveza Cijonista

Jugoslavije i da se time diskvalifikovao

za tu čast. To je, među ostalim, zaključila

skupština po predloženoj rezoluciji, koja

je saopćena »Savezu Jevrejskih Verois-

Povednih općina u Kraljevini Srba, Hr-

vata i Slovenaca«. U skupštinu »Poale Ci-

i°n« došla su i lica, iz drugoga tabora, ko-

jima se nije dalo da govore. Pali su, za to,

Protiv njih povici, koji na neobično ružan

način aludiraju na njihovo podrijetlo iz

bivše Austro-Ugarske; bolje je da ih ne
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Ovaj članak izrazuje lične poglede
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opetujem. Rumen stida mora da je oblio

sazivače te skupštine, kad su se, ostavivši

ovu skupštinu, spomenuli tih povika.

Skupština je bila javna; u njoj su bili i ne-

židovi, i nežidovski izvjestioci novina;

zbog burnoga toka predstavnik je vlasti

raspustio skupštinu. Kako je to sve smi-

šljeno! Najprije »zdogovori opće sefard-

ski, a zatim se »polazi u narod« (dabome

u drugome smislu nego »narodniki«), k

proletarijatu, koji - nije li tako? po

socijalističkoj orijentaciji ne bi smio da

ima razumijevanja i odobravanja za na-

cijske separatizme. Govornici su revnosno

isticali, da njihove riječi nijesu uperene

protiv »aškenaza«. Jedan je govornik tra-

žio da se napusti ime »Židov« i niko nije

ispravio neznalačko obrazloženje toga

prijedloga (niko nije primijetio, da i špan-
ski naziv za naš narod odgovara tome

imenu, koje smatram istorijski najisprav-

nijim). Ova na oko sitnica odaje tenden-

ciju i trebalo je da se zabilježi.

Ja sam iz tih izvještaja izostavio, što

je upereno protiv pojedinih ličnosti, no

smatram, da lično mogu istaći, te su one

svojim dugogodišnjim radom pružile do-

voljno dokaza za čistoću svojih stvarnih

nastojanja oko ujedinjavanja židovstva i

ciko ostvarivanja židovskonarodnih, cijo-

nističkih ciljeva, pa da su umjela stvar

uzdići nad osobne momente i interese. I

društvo i list, koji se napadao, učinili su

mnogo: nesamo za hebraizaciju djece, ne-

go i za zbiljsko zbližavanje braće po krvi,

sinova istoga naroda: Sefarada i Aške-

naza. Dešavale su se, nema sumnje, i po-

greške. Nije, kadšto, bila potreba, da se

ovo ili ono oštampa protiv pojedinih lica

ili inače. No niko prav, ko je pratio rad

tih muževa, aneće da hotice preuveli-

čava pogreške, neizbježne posljedice mla-

dačke impulzivnosti, ne može da im

podmiće lične i opake tendencije. Za me-

ne, oni su bili na braniku čistoće židovske

narodne misli i misli jedinstva našega na-

roda. Da su našli razumijevanja kod Se-

farada, svjedoči ne samo saradnja Sefa-

rada, nego i iskazi prinosnika za fond za

štampu. *

U stvari, ja sam duboko uvjeren, da

se tu vodi borba između dvije ideologije,

a lični momenat da je tek efemerni po-

vod, te je ta borba izbila ida se vodi u

formama, koje su za najtežu osudu. Hoće

da se stvori jaz između Sefarada i Aške-

naza. Sve kad bi se ove separatističke

težnje tretirale na doličan način, ne bi se

sa stajališta opće židovskoga, mogle

opravdati, jer razjedinjuju, ali bi bar bila

moguća diskusija o njima.

Priznat će se, držim, da sam sadržaj

skupštinskih govora prikazao, koliko skra-

ćeno, toliko u üblaženoj formi. I ovako

je tendencija dovoljno jasna. Samo zla

namjera ili neoprostiva neupućenost mo-

gla je da iznese tvrdnju, te su Aškenazi

protestovali protiv imenovanja g. dra.

Isaka Alkalaya čitaj; Sefarda! Vr-

hovnim rabinom. Nesamo što niko od

Aškenaza nije protestovao, već je zbor

rabina cijele kraljevine u tajnim izborima

izabrao g. dra. Isaka Alkalaya jednoglas-

no predsjednikom. Tome zboru pribivali

su, ako se hoće to diferenciranje baš si-

lom da provađa, osim samog g. dra. Al-

kalaya sami aškenaski rabini. Što se tiče

»protesta« predsjednika Saveza Cijonista

Jugoslavije, on, kao takav, u opće ne ula-

zi u stvar. Ako je g. dr. Hugo Spitzer, ne

kao predsjednik Saveza Cijonista Jugo-

slavije, već kao predsjednik Saveza Je-

vrejskih Veroispovednih Općina protiv

nečega protestovao, to nije bio protest

protiv imenovanja ličnosti g. dra. Isaka

Alkalaya, već protiv toga, što se kod ovog

imenovanja Savez Općina nije uopće pi-

tao, ma da je g. ministar vjera i sam zva-

nično priznao ovaj Savez organom, koji

ima da dade svoje mišljenje o svim stva-

rima, koje se tiču židovske vjerske za-

jednice; a i protiv toga, što je izvršeno

imenovanje, a
da nema državnog zakona,

koji u našoj kraljevini predviđa jerarhiju

u židovstvu sa Vrhovnim rabinom na čelu.

Razlozi su, dakle, naskroz stvarni, a ne

lični. O njima može da se raspravlja;

može da ih se i pobija. O svemu se tome

mogla dobiti tačna obavijest u samome

Sarajevu. Može neko, ako baš silom hoće,
da se i uzrujava zbog te stvari, ali kome

je do ispravnog raspravljanja, taj ne će

ovakova pitanja iznijesti u javnoj općoj

skupštini, koja, već po neupućenosti nije

mjesto za raspravu ove stvari. A naro-

čito ne će prikazati stvar tako, kao da je

protest upravljen protiv ličnosti Vrhov-

nog rabina (čitaj: Sefarda), i ne će govo-

riti o protestu predsjednika Saveza Cijo-

nista Jugoslavije«, kad zna da je taj Sa-

vez toplo i dolično čestitao g. Vrhovnome

rabinu, i da »protest« g. dra. Spitzera ni-

je protest predsjednika toga Saveza. (Ni-

je, držim, dalje potrebno kraj časnog cl-*

jonističkog i židovskog rada dra. Spitze-

ra, da se bavim s njegovom »diskvilifika-

cijom«. Kaiko se, u ostalom, dolično može

da raspravlja o tome pitanju, to svjedoči

pisanje »Jevrejskog Glasnika« u Beo-

gradu.) Zašto se tražilo napuštanje imena

»Židov«? Dabome ne iz »židovskih« raz-

loga, već jer se htjelo prikazati, da je taj

naziv aškenaski (švapski). I dalje: ako je

bilo moguće, da u skupštini padaju povici

protiv Aškenaza, onda je psihološki jasno,

da su za takve povike bile dane pretpo-
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stave sa strane priređivača i sa strane go-

vornika, k čemu dolazi, da prema izvje-

štajima niko nije ni kušao da ušutka te

sramne povike. No zato se paušalno tvr-

dilo, da Aškenazi nazivaju Sefarde »dum-

mer Bošnjak« ..što ne može da stoji, a

najmanje može da se tvrdi za nacijonalno

osviještene Aškenaze, koji svuda i sva-

kom prilikom hoće da rade zajednički sa

Sefardima i ne će uopće da priznaju ma

kakvo lučenje između jednih i drugih, ni

po krvi ni po udesu, ni po ciljevima koji

idu za preporodom i jednovitosti našega

naroda.

Po svemu ovome, a i po onome, što

se godinama unatrag dešavalo, za mene

ne može biti sumnje, da se ovdje ne ide

za zaglađivanjem opreka, nego za tim, da

se istaknu opreke i prave ograde između

braće jedne krvi i jednoga naroda. Kome

je do jedinstva, taj će i ondje, gdje ima ni-

jansa, nastojati, da iz njih ne stvara bitne

razlike. Kome je do sloge i saradnje, taj

ne će delikatna pitanja tretirati u javnim

zborovima raspirujući strasti, za koje ja

hoću da vjerujem, te će se staložiti, kad

se svaki učesnik skupštine otme sugestiji

ljudi, u kojima po njihovu akademskome

stupnju i intelektu možda i vidi vodje.

Lične opreke mogu da se zaglade; lica

mogu da se maknu. Ali što je kud i kamo

važnije, što je bitno, jest to: da se ruše

ograde između braće, koje su u toku vije-

ikova nastale silom spoljašnjih prilika di-

jaspore. Ne stvarajmo iz spoljašnjih

obilježja, nametnutih vlašću sila, koje su

bile jače od unutrašnjeg otpora naših pre-

daka protiv njih, unutrašnje bitne osebine,

koje bi, odijeljene između se, imale da

traju. I naročito; ne ziđimo opreke, gdje

su već stale da se obaraju od snage jed-

noga obnovnoga pokreta, za koji je i u

nas već krajnji čas da svom svojom si-

lom preporađanja zahvati svačiju dušu i

da je privađa u kolo židovske zajednice,

kojoj danas više no ikad trebaju svi

napori svih sila, inspirisanih skladnim ku-

cajem srdaca.

U zemlji, u kojoj su sijali sjeme cijo-

nizma Dr. David Alkalay i Johanan Thau,

ne smije više da bude recidive u vreme-

na, koja su slomom asimilatorstva prestala

da budu.

Dr. Aleksandar Licht.

Zakon o palestinskom

državljanstvu.
Ponašamo u izvatku članak, koji je obje-

lodanjen u centralnom cijonističkom or-

ganu »Haolam«.

Kako je poznato, sprema se zakon o

palestinskoj naturalizaciji. U času, kad su

pregovori izmedju raznih instanca tek u

pregovoru, gdje će se i cijonistioku orga-

nizaciju upitati za njeno mišljenje, nije

moguće, da se što definitivnoo o sadržaju

i najvažnijim ustanovama toga zakona

kaže. Moramo se zadovoljiti time, da iz-

nesemo neke misli, koje se sa cijonističkog

stanovišta k ovoj stvari moraju reći.

Pitanje naturalizacije spada k onim ri-

jetkim slučajevima pozitivnog prava, o

kojima je nešto u mandatu rečeno. Član

VII. mandata propisuje, da se mora doni-

jeti zakon o palestinskom državljanstvu.

U tom zakonu moraju bit sadlržane usta-

nove, koje će olakšati sticanje državljan-

stva Jevrejima, koji u Palestini stalno bo-

rave. Predvidjeno je dakle od svih vlasti,

koje su za mandat odgovorne, da će ovaj

zakon već obzirom na mandat, obazrijeti se

na zasebni status Jevreja u Palestini. Je-

vreji mogu s toga s pravom očekivati, da

će ovaj zakon sadržavati ustanove, pre-

ma kojima će im sticanje palestinskog dr-

žavljanstva biti znatno olakšano. Zamaši-

tost ovih stavaka prelazi daleko preko

materijalnog sadržaja zakona, a napose u

ustanovama važnim po Jevreje.

Važno priznanje je ustanovljenje za-

sebnog prava Jevreja, koji trajno borave

u Palestini, no ne smije se podcijeniti ni

dodatak. Radi se ovdje o zasebnom ka-

rakteru jevrejske imigracije u Palestinu.

Ne možemo je usporediti imigracijom ko-

jeg povoljnog naroda u ma ikoju zemlju.

U našem slučaju radi se o povratku jed-

nog naroda u zemlju, koja mu je pravno

priznata domajom usprkos tisućljetnog

otsustva. Jevreji, koji se vraćaju u Pale-

stinu, postaju u času, kad se odluče na po-

vratak, potencijalnim gradjanima palestin-

ske zajednice. Jevreje, koji se u Palestinu

vraćaju, ne smije se smatrati kao »alien-

se«, koji nemaju prava, da zahtijevaju na-

turalizaciju već im se ta pruža kao privi-

leg, a eventualno im se i uskrati.

Da uzmognemo stvoriti predodžbu,

kako da se zahtjevi Jevreja legislatorno

obrade, pozabavit ćemo se zakonodav-

stvom drugih zemalja. Kao misao vodilju

uzet ćemo onu turskog zakona o mohadži-

rima i poljskog zakona o sticanju držav-

ljanstva od 1920. Turska vlada ustanovila

je u svom zakonu od 1272 (turskog broja-

nja), da muslimani, koji bi se uselili u Tur-

sku, pukom izjavom, da odbacuju svoju

dosadanju pripadnost, eo ipso postaju tur-

ski državljani.

Poljski zakon prvpisuje u § 3.; »Pri-

padnici stranih država, koji su poljskog

podrijetla, te njihovi potomci, mogu po-

stati gradjanima poljske države, ako kod

povratka u Poljsku nadležnim vlastima

podnesu dokazalo, da su poljskog podrije-

tla, te ako dadu izjavu, da žele postati

poljskim gradjanima i da odustaju od svog

dosadanjeg državljanstva«. Mislimo da su

i Jevreji u sličnom pravnom položaju. Po-

dijeljenje palestinskog državljanstva Je-

vrejima, koji se u Palestinu vraćaju, ne

smije se stoga smatrati privilegom. To je

naše pravo, koje bazira na priznanju na-

ših zahtjeva glede osnutka jevrejske na-

rodne domaje u Palestini. Nadamo se, da

će cijonistička egzekutiva u vidu ovih prin-

cipa posmatrati pojedinosti ovog zakona.

U tom smislu moramo prije svega zahtije-

vati, da se zasebna jevrejska prava u

tekstu zakona nedvoumno i jasno istaknu.

Ne bi udovoljavalo, kad bi se Jevrejima

olakšalo sticanje državljanstva na taj na-

čin, da se sam zakon općeno kreće u libe-

ralnom duhu. Sticanje državljanstva bilo

bi u tom slučaju za sve reflektante, dakle

implicite i za Jevreje, bez većih poteško-
ća provedivo. Moramo stoga zahtijevati,
da se jasno istakne, da zakon bazira na

mandatu, te da se kao izvor jurisdikcije
mandatarne vlasti napomene mandat sam.

Zakon bi dakle trebao da sadržaje speci-

fične ustanove o Jevrejima, koji stalno

u Palestini borave.

Priznajemo, da je osnovan zahtjev, da

samo onaj Jevrej, koji u Palestini misli

stalno boraviti, može steći državljanstvo.

Ne ćemo, da elementi, koji ne stoje u ni-

kakovoj vezi s Palestinom i našom narod-

nom domajom, zloupotrijebe svoja prava

ida se tako riješe obveza, što ih imaju

spram država, kojima pripadaju. Oprav-

dan je stoga zahtjev, da Jevreji, koji žele

steći palestinsko državljanstvo, svoju že-

lju time dokažu, da prije ostvarenja svo-

jeg prava neko vrijeme u Palestini probo-

rave. Udovolje li ovoj dužnosti, zadobit

će pravo zahtjeva za naturalizaciju, a ova

mora onda automatski da uslijedi. Za pa-

lestinske Jevreje ne bi smio da vrijedi

postupak uobičajen u ostalim zemljama,

ne smije da bude diskrecijonalne vlasti

uprava, koji zahtjev za naturalizaciju mo-

že da primi i bez motivacije da ga odbije.
U našem slučaju ne radi se o darivanju

naturalizacije jednom »aliensu«, već o is-

punjenju jednog »potencijalnog« prava

gradjanina, koji se vraća u svoju priznatu

domovinu.

U drugu ruku mora se vrijeme, koje je

preduvjet sticanju državljanstva odmje-

riti tako kratko, u koliko je to uopće mo-

guće. U zadnje vrijeme u svim su drža-

vama ovi rokovi znatno produljeni. Obu-

hvaćaju redovito 5, 7 a i više godina. U

malo zemalja postoji rok od dvije godine,

a mislimo da bi taj rok u Palestini zado-

voljavao. Radosno bismo doduše pozdra-

vili, kad bi za početak bio uveden kraći

rok. Ne vjerujemo, da će se razlog ovoj

našoj želji tražiti u kakvom nastojanju, da

se i onako kratki rok za Jevreje još na-

pose skrati. Olakšica ne bi imala biti u

tome, što bi Jevreji par mjeseci manje če-

kali od ostalih. Razlika je u prvom redu

u automatskom sticanju državljanstva.
Isti princip trebalo bi i primijeniti i

kod promatranja slijedećih pitanja. U go-

tovo svim zakonodavstvima predvidjena

je mogućnost, da se jednoć podijeljeno

gradjanstvo povuče. No kako Jevreji pre-

ma našem shvaćanju nisu »aliens«, već

dobivaju državljanstvo, koje se u ničemu

ne razlikuje od državljanstva onih ljudi,

koji su u Palestini rodjeni, to ovo njihovo

pravo ne bi smjelo da bude opozivo. Smi-

sao tog zahtjeva bit će jasniji, kad prika-
žemo razloge, s kojih je u mnogim zem-

ljama uvedeno pravo opoziva podijeljenog

državljanstva. U engleskom zakonu od g.

1918. o sticanju državljanstva naveden je

kao jedan od razloga pomanjkanje lojal-
nosti spram engleske vlade. Jasno je, da

bi ova ustanova, u tom smislu za Palesti-

nu bila nonsens. Omogućilo bi se time sa-

movoljno rukovanje diskrecijonalnom vla-

sti; jer svaki pokušaj protesta protiv pa-

lestinske administracije ili najviših vlasti

u zemlji, te kakova propaganda u kojoj

stranoj zemlji, primjerice u Americi, mo-

glo bi se smatrati aktom ilojalnosti, što bi

za sobom povuklo gubitak netom steče-

nog državljanstva.

Ne treba smatrati sitničavosti, ako uz-

memo u obzir »finansijalnu* stranu, te kad

tražimo, da se troškovi naturalizacije sve-

du na minimum. Ističemo tom prilikom, da

n. pr. sricanje državljanstva u državama

Južne Afrike stoji 2 sh. 6 d. Kod 1 siroma-

štva, koje vlada u pretežnom dijelu naših

useljenika i kolonista nije to samo »de-

talj«.

Naravno je, da se ne ćemo upustiti u

sve detalje problema. Htjeli smo iznijeti

samo neke općene misli, da tako istakne-

mo principijelnu i praktičku važnost cijele

stvari.
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Keren Hajesod.
Weizmann u Americi. Nakon svojih

pregovora u Cincinnatiu povratio se dr.

Westu. Ovaj kratki boravak u Newyorku

da nastavi i dovrši svoj put po Middle

Westu. Ovaj kratk iboravak u Newyorku

namijenjen je glavnoj svrsi njegovog pu-

tovanja u Ameriku, a to je osnutak ame-

ričkog odjeljenja Jewish Agency. Konven-

vencije u Chicagu i Torontu Weizman-

novom su prisutnosti dignute nad uobiča-

jeni nivo ovakovih konvencija Njegovi

govori duboko su djelovali na sve krugo-

ve. Jevreja. Prikazao je sadanje stanje u

cijonizmu, te je naglasio potrebu, da svi

američki Jevreji suradjuju kod Jevvish

Agency. Na obim konvencijama izraženo

je vodstvu dra. Weizmanna povjerenje i

preuzela se obveza, da se rad oko po-

kreta a napose za Keren Hajesod inten-

zivira.

Keren Hajesod u Skandinaviji. Na na-

log londonskog K. ii. direktorija pošla su

gg. dr. Apfel i dr. Helfmann u skandinav-

ske zemlje i to u Dansku, Švedsku, Norve-

šku i Finsku, da ondje intenziviraju rad

oko Keren Majesoda. Izvještaji, što do sa-

da predleže obećaju povoljne rezultate.

Pri koncu rada u Kopenhagenu priredili

su ondašuji cijonisti u čast dra. Apfela i

Helfmanna banket. Tom prilikom zaklju-

čeno je, da svaki cijonista 10°fc svojih

dnevnih osobnih izdataka žrtvuje za Ke-

ren Hajesod. Svi prisutni zavjerili su se,

da će ovaj zaključak provesti.

Danski cijonisti pozivlju cijoniste cije-

log svijeta, da slijede ovaj primjer. U po-

zivu ističe se, da Danska država na ovaj

način kraj 3,000.000 stanovnika u humane

svrhe sabire preko milijun funti godišnje.

Keren Hajesod u Poljskoj. Kako poljski

K. H. biro javlja, povoljno napreduje K. H.

rad u Lodzu. Za skupštinu, koja se odr-

žala 27. januara i na kojoj su govorili dr.

Reich i dr. Oottlieb, vladao je veliki inte-

res. U Čenstohovi napredovao je rad u

prošlim tjednima. Aktivno suradjuju osim

cijonista i hitahduta još i vanstranačko

udruženje trgovaca i malotrgovaca. Ra-

bin Wioczavek došao je u svrhu intenzi-

viranja rada u Censtohovu. Osim javnih

predavanja sudjelovati će i kod rada sa-

mog. U Sieradzu započeo je rad uz su-

djelovanje gg. Kota i Apela. 26. siječnja

održan je niz skupština, na kojima se ras-

pravljalo o sadanjem stanju u Palestini.

Da se unapredi akcija u Siedizu boravio

je ondje zastupnik Oriinbaum. Održana je

velika skupština i čajanka, kojoj su prisu-

stvovale ličnosti grada. Zastupnik Oriin-

baum prisutvovao je i sjednici trgovačkog

društva, veliki dio prisutnih subskribirao

je na licu mjesta znatne svote za K. H.

Josip Papić.
K 25-godišnjem jubileju.

Odlični član zagrebačkog kazališta g.

Josip Pa p i ć slavi u subotu, dne 9. o. mj.

25-godišnji jubilej svoga umjetničkoga

rada. Koristimo, se ovom prilikom, da

pred židovsku javnost iznesemo, ma i u

kratkim crtama, život i rad toga našega

umjetnika, s kojim se i mi Židovi imade-

mo pravo da dičimo.

Josip Papić rodio se u Beogradu na

»Zereku«. Odgojen je u tradiciji sefardskih

Zidtova, gdje nije bilo i moglo biti razumi-

jevanja za umjetničko djelovanje glumca.

Papić imao je da se bori protiv konzerva-

tivnog shvatanja porodice, naročito svoga

oca, kad je, već zarana, izrazio želju da

postane glumcem. Ko je vidio filmski ko-

mad »Stari Zavjet«, moći će da dobije

predodžbu o tome, kolika je bila patnja

mladoga Papića, kad ga je neodoljivo go-

nilo k oličenju njegova unutrašnjega po-

ziva. Pobjegao je nekoliko puta od kuće,

ali su ga vazda povratili i nastojali da ga

odvrate ođ njegove namisli. Njegova čež-

nja za kazalištem bila je tako jatka, da je

napustio očinsku kuću, jer se otac nikako

nije htio sprijateljiti s mišlju, da mu sin

bude glumac. Kolika je ta oporba bila

vidi se i odatle, što bi stari Papić na pi-

tanje, gdje mu je sin, odgovorio: »odme-

tnuo se u hajduke«. Pa čak i onda, kad

je Papić bio angažovan u beogradskom

pozorištu, nikad nije otac išao da vidi

sina glumiti.

S 19 godina (1899.) stupio je u niško

pozorište »Sinčerić«, koje je onda bilo u

Zaječaru. Marljivo je radio na sebi i brzo

je napredovao, tako da ga je nakon 2 go-

dine upravnik beogradskog pozorišta, Ni-

kola Petrović, pozvao u Beograd. Tu je

djelovao 2 godine, a zatim se ponovno

vrati u niško pozorište. Ali nemirni nje-

gov duh i želja da što više nauči, nisu mu

dali mira. I Papić započinje svoja putova-

nja. Glumio je čas u Protićevoj družini,

čas u Sarajevu, zatim opet u Šapcu, pa

u Osijeku, dok konačno kao gotov umjet-

nik dodje u Zagreb. Uz to je Papić propu-

tovao svu današnju Jugoslaviju i ozbiljno

učio naročito jezik, pa je sigurno u tome

pogledu prvi medju svim glumcima. Ali je

pored toga polazio i u inostranstvo u Pa-

riz, Beč, Berlin, Miinchen, Italiju i Švi-

carsku. U ovih 25 godina svoga umjetnič-

koga rada igrao je Papić jedno 500 uloga,

pa je naišao svagda na priznanje stručne

kritike i doveo na pozornicu nezaboravne

kreacije, pune života, kakove ih samo

može iznijeti umjetnik, ikoji je po svome

unutrašnjem pozivu strasno zavolio svoje

zvanje i s njime se srasao kao malo ko.

Kraj toga Papić nikad nije zaboravio

ni zatajio svoga podrijetla, iz kojega je

crpao i snagu, te nije na »putešestvijama«

s raznim glumačkim družinama pao, već

je u neprestanom radu rasao. Odrasao je,

kako smo već spomenuli, u židovskim tra-

dicijama, od kojih je jedna od najjačih

značajka, obiteljski život: ljubav prema

svojima. Trebalo je samo jednom zaviriti

u njegov dom, gdje još možemo vidjeti

Iz židovskog svijeta.
Sjednica Beard of deputiesa. Ovih dana

održana je u Londonu sjednica Board of

deputiesa pod predsjedanjem Mr. H. S. O.

Henriauesa. K izvještaju komisije za ži-

vežne namirnice i šehitu napomenuo je

Colonel Cohen, da je nečuveno, da pro-

tivnici iskorišćuju ovo pitanje za svoje na-

padaje na jevrejske općine. D’ Avigdor

Goldschmitli izvjestio je o radu Foreign

Comittea te je medju inim rekao, da se po-

ložaj u Litavskoj nakon povratka dra. Ro-

senbauma nije poboljšao. Za daljnji rad

jevrejskog ministarstva nije predvidjena

nikakova stavka u budžetu. Dr. Rosen-

baum demisionirao je, no umoljen je, da

svoje agende dalje vodi.

Prema obavijesti, što ju je Board do-

bio od Saveza Naroda, opozvala je ru-

munjska vlada naredbu glede evakuacije

rumunjskih izbjeglica. Ovo znači velik na-

predak u toj stvari. Kako je referent sa-

znao promet je s ove i s one strane Dnje-

stra velik. Izmedju ruske i rumunjske vla-

de u toku su pregovori, kako da se osnu-

je kontrolna komisija, koja bi imala usta-

noviti, gdje se rijeka smije prekoračiti.

Do sada još ne predležu uikakovi rezultati

ovih pregovora. - Mr. Lucien Wolf iz-

vjestio je o svom putovanju po Istočnoj

Evropi, a napose o svom boravku u Beču

i Bukureštu te o koracima, što ih je u ko-

rist jevrejskih studenata poduzeo. Mr. Li-

verman izjavio je, da je došla prilika, da

se intervenira u korist ugarskih Jevreja,

kako izaslanici ugarske vlade upravo u

Londonu vode pregovore. Na upite odgo-

vorio je D’ Avigdor Ooldschmidth, da Mr.

Wolf nije putovao u oficijelnoj misiji, već

to bijaše ferijalno putovanje. Učinio je sve

što je u korist tamošnjih Jevreja mogao

učiniti, no to nije učinio u oficijelnom za-

stupstvu Boarda. Izgleda, da će ugarska

vlada promijeniti svoje držanje spram Je-

vreja.

Antisemitski govori u američkom se-

natu. Za debate u američkom kongresu o

useljivanju, istupilo je više govornika pro-

tiv jevrejskih useljenika. Zastupnik box

od imigracijonog odbora izjavio je, da su

najveća opasnost po kulturu veliki svjet-

ski gradovi. Na osnovu statistika pokušao

je dokazati, kako stanoviti narodi imaju

tendenciju da se nastane u velikim grado-

vima, a ovu tendenciju napose pokazuju

ruski Jevreji. 85% ruskih Jevreja stanuje

u gradovima. Mr. Stoodard, koji je napi-

sao niz knjiga i članaka o useljivanju, tvr-

dio je, da se Jevreji u mnogo većoj mjeri

od svih ostalih naroda Evrope sele u

Ameriku. Ispunjuju kvote dotičnih zema-

lja još prije, nego što urodjeno pučanstvo

uopće može zatražiti vizum. Jevrejske

useljeničke organizacije pomažu ove use-

ljenike novcem i savjetom. Većina ovih

useljenika nepoželjni su elementi, pogla-

vito staretinari. Oni ne dolaze u Ameriku

radi ljubavi za njene ideale i nju samu,

već iz egoističnih razloga (!). Jevrejski

govornik Sabat, nastojao je, da utisak ovih

govora, koji su dijelom bili saslušani uz

veliko odobravanje, upadicama i primjed-

bama oslabi.

Iz cijonističkog svijeta.

Sjednica cijonističkog akcijonog ko-

miteja. Sjednica akcijonog komiteja usta-

novljena je za 4. marta, a održat će se u

Londonu. Na dnevnom su redu aktuelna

pitanja politike, kao Jewish Agency te pi-

tanje organizacije u vezi s demisijom dra.

Solovejčika. Dan zasjedanja ustanovljen

je obzirom na američke delegate, koji tek

polovicom februara mogu da otputuju.

Centralni cijonistički biro obaviješten je

iz Amerike, da će sjednici u zastupstvu

američkih Jevreja prisustvovati gg. Con-

heim, Ooldberg i Fischman. Član egzeku-

tive Louis Lipski prispjet ćjp 22. veljače u

London.
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uščuvanu ovu tradiciju, da se o tome uvje-

rimo. Stara njegova majka i sestre osta-

više Beograd i preselile su se u Zagreb,

samo da budu vazda uza nj, a njegova

majka ne može dosta da priča o svome je-

dincu Josefu. Papić se uvijek rado odazi-

vao svim pozivima sa židovske strane te

je vazda najpripravnije sudjelovao u svim

židovskim priredbama. Tako je godine

1909. sudjelovao u matineji uz Morrisa

Rosenfelda u Osijeku, nebrojeno puta u

Zagrebu, Sarajevu, Beogradu i svagdje,

kamogod ga se zvalo.

Zadatak ovih redaka nije da naniza

sve role, koje je kreirao naš Papić. Dubo-

kom intuicijom on je svakoj svojoj roli

dao život i stvarao, po našemu sudu, u

gledaoca punu iluziju onoga, koga je htio

da prikaže. Ako je na njemu što skrivlje-

no, onda jest u prvome redu to, da ga se

zatrpalo ulogama i da mu se nije dalo

prilike da u dodiru s umjetničkim životom

u umjetničkim centrima još jače iskoči kao

prvak dramskih umjetnika, koji on ne-

sumnjivo jest na zagrebačkoj pozornici.

Velik umjetnik, koji on jest, postao je to

po sopstvenoj genijalnosti i sopstvenim

vaspitanjem. Stvarao je iz dubokog fonda

svoje umjetničke duše.

Gledamo ga uvijek nasmješljivog, do-

brog čovjeka, koji nam je i lično toliko

omilio. Dobroćudna ironička crta titra mu

cko usana. Prikazivao je najvećma pa-

kosna intriganska i cinička lica s uvjer-

ljivom vjernosti, on, dobar i iskren čo-

vjek, prirodna, oličena kulturnost sina sta-

roga naroda, kome je na čast i diku.

O njegovim kreacijama mi nijesmo iz-

vješćivali, smatrali smo i smatramo, da

sa pozornice pripada svima, a ne tek na-

ma. I nama je milo, što je naš Josip Pa-

pič doista osvojio i kritični sud i toplotu

simpatija sve publike.

Tek danas na 25-godišnjici njegova

umjetničkoga rada, neka nam je dozvolje-

no, da mu savijemo svoj vijenac slave kao

lijepome 1 dobrome izdanku našega naro-

da. Šehehejanu...

Ostavština jednog Jevreja za Narodni

Fond. Kako palestinske novine javljaju,

poklonio je Jevrejin, koji potječe iz Sibi-

rije, a obitava u Šanghaju po imenu Hajlm

Ziminermann, KKL 20.000 zlatnih rubalja

i množinu dragulja u istoj vrijednosti.

Ostavština namijenjena je kupnji zemljišta

i osnutku (kolonije sibirskih Jevreja. Na-

kon što su vlasti u Šanghaju dulje vreme-

na pravili poteškoća kod provedenja opo-

ruke, došlo je konačno do sudbenoga na-

loga, da se dragulji prodaju, a ukupna

svota da se preda I. T. C. u Londonu.

Preostalih 20.000 rubalja još je uvijek u

rukama izvršitelja oporuke koji se krate,

da ih namijene svojoj svrsi. S tog razloga

pošao je dr. Kaufmann, redaktor »Sibir

Palestinca« u Šanghaj, da ondje provede

akciju za KH i KKL te da tom prilikom i

uredi pitanje ove oporuke.

Nathan Strauss o Palestini. Poznati

filantrop Nathan Strauss, koji momentano

u Palestini boravi, rekao je o svojim doj-

movima:

»Nakon što sam vlastitim očima vidio

ono što se u prošlim godinama uradilo,

moram da kažem, da me je napredak u

Palestini upravo iznenadio. Keren Haje-

sod donio je u pogledu useljivanja, gospo-

darske kolonizacije i jevrejskog školstva

obilne plodove. Ne mogu da nasmognem

dovoljno hvale za djelo Hadase. Duboko

sam uvjeren, da će kraj daljnje saradnje

Jevreja cijelog svijeta budućnost jevrej-

ske narodne domaje biti obezbijedjena.«

Američka konferencija. Na osnovu

pregovora cijonističke organizacije, a na-

pose onih dra. Weizmanna, upravio je

Louis Mar sh a 11, predsjednik Ameri-

can Jewish Comittea, prominentnim jevr.

ličnostima Amerike poziv, da sudjeluju

kod konferencije, koja će se obdržavati

26. februara u Newyorku. Najvažnija pi-

tanja, o kojima će se na konferenciji ras-

pravljati, osnutak je palestinske Investi-

ment Company i saradnja američkih Je-

vreja u Jewish Agency.

Naidič i Nassatissin pohodit će doskora

Palestinu. Kako »Morning Journal« javlja,

poći će g. Naidič s poznatim ruskim mili-

junarom Nassatissinom u mjesecu martu

u Palestinu.

Američki turisti za Palestinu. Kako

»Doar Majom« javlja, organizuje njujorški

»Jevvish Tribune« turističko putovanje za

Palestinu.

Anglo Jewish Association za tehniku u

Hajfi. Dne 27. januara održao je Anglo Je-

\vish Association svoje zasjedanje u Lon-

donu. Tom prilikom zaključeno je, da se i

tehniku u Hajfi obdari iznosom od 100

funti.

Kampanja za koloniju Herzlia u Ame-

rici. U cijeloj zemlji rad za koloniju i vrtni

grad Herzlia u punom je toku. Težište ra-

da leži u New-Yorku, no i iz Južnih drža-

va i Middle Westa javljaju povoljne re-

zultate.

Kanadski cijoulsti za jerusolimsku mri-

verzu. Cijonistička konvencija održana u

Torontu zaključila je, da se jerusolimska

univerza dariva s 12.000 dolara i da se

rad za cijonističke fondove intenzivira.

Novi eijonistički Labour Soeiety. Ne-

davno je u Londonu društvo Haavoda, ko-

je se sastoji od Palestinaca i londončana,

a svrha mu je, da u finansijalnorn i sva-

kom drugom pogledu podupire kulturne

institucije u Palestini. Društvo će ujedno

nastojati, da englesku javnost upozna s

idealima jevrejskog radničkog pokreta.'

Iz Palestine.

Kralj Husein protiv ekstremnih zahtje-

va palestinskih arapa. Dok mnogi izvje-

štaji iz Amana kažu, da i kralj Husein zah-

tijeva palestinsku nezavisnost i odbija

Balfourovu deklaraciju, javlja dopisnik

»Doar Hajoma« dne 21. siječnja na večer

iz Kaira slijedeće;

Kairske novine javljaju iz Amana, da

je ondje u čast »kralja Husseina u subotu

prije podne pred vladinom palačom prire-

djena velika demonstracija. O podne pri-

redjcn je za sve članove delegacije ban-

ket. U nedjelju primio je kralj Husein u

posebnoj audijenciji nekoliko žurnalista.

Izjavio je kategorički, da mu je jedini cilj,

da Arapima pribavi potpunu slobodu, te

toga radi zahtijeva od vlada, da ispune

obećanja, što su ih arapskom narodu dale.

0 podne primio je delegacije raznih pale-

stinskih arapskih stranaka, a medju njima

1 novoosnovanu stranku felaha. Popodne

održano je kod kralja Huseina važno poli-

tičko vijeće, kod kojeg su učestvovale pa-

lestinske i sirske delegacije. Kralj Husein

dao je tom prilikom tačan izvještaj o svom

radu unutar zadnjih dviju godina, govorio

je o pitanjima, koja su u vezi s ugovorom

o panarapskoj konfederaciji, koji bi se

imao sklopiti s Engleskom. Izjavio je ja-

sno, da u političkim osnovama, na kojima

bazira renesansa arapskog naroda, nije

došlo do nikakovih promjena. Dalje se

kralj Husein izjavio protiv pretjeranih

zahtjeva palestinskih arapskih vodja, koji

se kraj sadanjih prilika na nikoji način ne

mogu ispuniti. On će voditi računa o mni-

jenju arapskih vodja, no samo pod uvje-

tom, da im zahtjevi budu logični i odgo-

varaju mogućnostima provedbe. Zahtjevi

ne smiju da izviru iz pretjeranih nacijonal-

nih osjećaja. Ovog časa mora se svako

pitanje promatrati sa stanovišta zdravog

razuma i kaniti se svih osjećajnih uzbuna.

Fond za konstruktivne radove u svrhu

umanjenja nezaposlenosti u Palestini.

Vaad Leurni izdao je na Jevreje Palestine

apel, u kojem podsjeća na nezaposlenost,

koja u zemlji vlada. Cijonistička organiza-

cija učinila je sve, što joj je bilo moguće

da nezaposlenost üblaži ida stvori do-

voljno radnih prilika. Isto činio je i Vaad

Leumi i mnoge druge organizacije u ze-

mlji. Kolonisti su zaključili da kod žetve

duhana uposle jevrejske radnike. Za vri-

jeme zime naći će stotine jevrejskih rad-

nika kod poljskih radova uposlenja. No

sve to ne dostaje. Proglas ističe, da samo

po sebi ne fali na radnim prilikama, te

treba samo razmjerno malih sredstava, da

se tom zlu doskoči. Upravlja stoga na pa-

lestinski jišuv poziv, da svatko bez obzira

na imućtvene prilike svoje dohotke od tri

dana daruje stalnom fondu za konstruk-

tivne radove. Uz pomoć ovog fonda imali

bi se započeti radovi u gradovima i kolo-

nijama u vrijednosti od barem 30.000 funti.

Fond bi poslužio, da se dade zajmove oni-

ma, koji ne mogu da nadju zarade. Vaad

Leumi je uvjeren, da jišuv ne će zabora-

viti svoju dužnost.

Jevrejska opera u Palestini. Jevrejska

opera u Palestini pokazuje daljnje velike

uspjehe. Ne samo Jevreji, već i ostali slo-

jevi pučanstva u velike se za ovu operu

interesiraju. Sve predstave u Jerusolimu,

Jafi, Haifi usprkos čestih repriza uvijek su

bile rasprodane. O izvedbi komada izra-

zio se High Comissioner vrlo povoljno te

je pripisao ovom djelu veliku kulturnu

važnost. Nakon izvedbe Traviate i Rigo-

letta vrlo se uspješno izvela i opera Pa-

glazzi.

Razvoj trgovine narandža u Jafi. Tr-

govina narandža u Jafi pokazuje u zad-

njim godinama veliki napredak, nakon što

je upakovanje usavršeno i stare veze sa

Evropom obnovljene. Pred rat narasla je

proizvodnja od 30.000 sanduka u godini

1898. na 1,600.000 sanduka u vrijednosti

od LE 298.000 u god. 1915. Za rata su na-

sade narandža zbog slabe povodnje, ne-

dostatnog nadzora te direktnih šteta rata

vrlo štetovale. U sezoni 1921./22. otposla-

no je 647.000 sanduka u vrijednosti od LE

162.500. Qod. 1922./23. možemo zabilježiti

znatan porast. Otposlano je 1,464.588

sanduka, te je time premašena predratna

količina za 25%.
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Odstup anticljonističkih činovnika pa-

lestinske vlade. Politički podtajnik pale-

stinske vlade, Mr. Wichmond, poznat sa

svog anticijonističkog držanja, odstupio

je. Glasa se, da će i zastupnik engleske

vlade kod emira Abdulaha u Transjorda-

niji, Mr. Philby, odstupiti. Riehmond bi

imao preuzeti njegovo mjesto u Amanu.

Uvoz i izvoz Jafe u novembru 1923.

Ukupno je uvezeno robe u vrijednosti od

Le 212.400, u količini od 9012 tona spram

13.115 tona i Le 236.870 u oktobru. Uvoz

se smanjio spram istog mjeseca u godini

1922. za 1.845 tona u vrijednosti od Le

27.857.

Od gornjeg iznosa doveženo je 1942

tone u vrijednosti Le 47,147 iz Egipta, iz

Sirije 758 tona u vrijednosti od od Le

37.490. Iz ostalih zemalja uvezlo se 6139

torta u vrijednosti od Le 130.122; 173 tona

u vrijednosti od Le 3653 bio je palestinski

proizvod.

Glavni proizvodi, uvezeni u mjesecu

novembru 1923. razdjeljuju se ovako:

Kava za Le 6848; šećer za Le 5349;

riža za Le 2120; brašno za Le 6656; teks-

tilne robe za 55.275; cement za 3787; pe-

trolej za 1744; benzin za 2737; strojevi za

8756; željezna roba za Le 5310.

Eksportirano je via Jafa u novembru

sveukupno 7185 tona u vrijednosti od Le

67.950 prema 1376 tona u vrijednosti od

Le 27.868 u mjesecu oktobru. Osim toga

izvezeno je kovnog novca u vrijednosti

od Le 31.200.

Glavni izvozni artikli u mjesecu no-

vembru;

Narandže za Le 41.820; likeri 221 tona

za Le 5768; sapun 167 tona za Le 6720;

bademi 70 tona za Le 2220; stari bakar i

željezo 328 tona za Le 2708.

Iz Jugoslavije
SJEDNICA SAVEZNOG ODBORA S. C. ).

U nedjelju, dne 3. februara ove godine

održao je Savezni Odbor S. C. J. sjednicu,

kojoj su pribivala gg. predsjednik dr. Hugo

Spitzer (Osijek), dr. A. Licht (Zagreb), Vilim

Locker (Novosad), dr. Edmund Fischer (Osi-

jek), Vilko Ornstein (Vinkovci), Hugo Adler

(Požega), Dr, Oto Braun, dr. Hugo Bauer,

Rikard Herzer, dr. M. Horn, Albert Ozmo,

dr. Singer, David Spitzer, Lav Stem, Drago

Steiner, svi iz Zagreba.

Dr. Hugo Spitzer, predsjednik S. C. J.,

otvara sjednicu pozdravom članova, a zatim

konstatuje, da je dovoljan broj članova pri-

sutan, da se mogu stvarati pravovaljani za-

ključci. Iza toga sjeća se toplim riječima ne-

davno preminulog odličnog privrženog i po-

žrtvovnog sumišljenika I. N. S c h u I h o f a,

te izrazuje žalost nad njegovim gubitkom.

Predlaže, da se uspomena na njega zapisni-

čki ovjekovječi. Prijedlog je jednoglasno

prihvaćen. Zatim čestita zagrebačkim su-

mišljenicima na uspjehu kod općinskih izbo-

ra, te izrazuje nadu, da će predsjedništvo

djelovati na uhar židovstva.

Nakon pročitanja stiglih dopisa podjeljuje

riječ dru. S i n g e r u za tajnički izvještaj i o

Keren-Kajemetu. Dr. Singer razlaže zadatke,
što ih je Savezni Odbor primio na izvršenje

od Saveznog Vijeća. Jedna od najvažnijih

zadaća bila je uredjenje pitanja osnutka ju-

goslavenske halučke farme. Govornik pri-

kazuje razvoj ove stvari, koja je dovela ko-

načno do
sporazuma, što ga je dr. Licht na

XIII. kongresu sklopio s upravom Keren Ka-

jcmet Lejisraela. Naša je sad dužnost da pro-

vcdemo akciju za namicanje potrebnih sred- <

stava za jugoslavensku farmu. Konstatujc, <

da je na žalost ta akcija tek u nekoliko mje- i

sta provedena; krajnji je čas da se svagdje i

odmah provede, pa moli sve članove Sa- 1

veznog Odbora da u svojim mjestima porade

u tom smjeru.

Radni Odbor nije želio da odnemaruje po-

red ove halučke akcije sav preostali rad, već

je nastojao da radi i na drugim područjima,

tako naročito za Keren Hajesod i Keren Ka-

jemet. O uspjehu rada za Keren Hajesod još

će posebno referirati njegov upravitelj. Sa-

birni rad Keren Kajemeta bio je uspješan.

Prvi je puta što smo ne samo postigli, već i

prestigli propisani kontingent. Ima nade, da

će se izgradnjom organizacije i sistematskim

radom postići još mnogo bolji rezultat.

■Konačno se bavi organizatornim pitanji-

ma, a naročito šekelskom akcijom i radom

mjesnih organizacija te naglašuje, da se za-

paža neki napredak, iako još ne zadovolja-

va. Naše će nastojanje biti, da u ličnom sao-

braćaju mjesne organizacije podstreknemo

na sve intenzivniji rad.

Dr. Licht nadopunjuje izvještaj tajnika,

naročito o akciji za koloniju. Osvrće se na

kritiku rada vodstva u židovskim novinama,

te naglašuje, da ovaj način raspravljanja i

kritike rada Saveza u javnosti nije u inte-

resu stvari. Zatim prelazi na pitanje šekelske

akcije, te ističe njezinu veliku važnost, jer

o njoj zavisi sastav kongresa, a po tome i

ođredjenje, smjera budućeg rada. Konačno

govori o istupu dra Solovejčika iz Egzekuti-

ve i o sjednici Akcijonog Odbora.

L o c k e r, Novisad, stavlja neke upite i

izjavljuje, da i on želi življu agitaciju, ali da

mjesne organizacije ne smiju opet sve oče-

kivati od vodstva.

Izvještaj tajnika i upravitelja Fonda prima

se na znanje, te mu se izrazuje zapisnička

zahvala.

Simo S p i t z e r izvješćuje o radu Keren

Hajesoda, te ističe lijepi rezultat jesenje

kampanje navadjajući rezultat pojedinih mje-

sta. Jedino u Južnoj Srbiji kad smo prvi put

izaslali povjerenike nije postignut nikakav

rezultat. Govornik se zatim bavi s nekim

organizatornim pitanjima u radu za Keren

Hajesod, a naročito pitanjem namještenja po-

moćnog osoblja i radom mjesnih kuratorija.

Konačno razvija program budućeg rada.

U debati, u kojoj su učestvovali Locker,

dr. Spitzer, dr. Licht, David Spitzer, dr. Sin-

ger, stavljeni su razni upiti, na koje je odgo-

vorio referent naglašujući, da se može trajni

uspjeh postići samo onda, ako rade mjesni

kuratoriji, kao šio to pokazuje rad u Novom

Sadu, pa predlaže, da se i tom prilikom

izrazi zahvala direktoru Kassovitzu, kao i

svim članovima kuratorija, te bogoštovnoj

općini u Novom Sadu. Konačno spominje,

da sveukupni troškovi uprave iznose jedva

7 posto unišlih prinosa, a niti 2 posto potpi-

sanih obveza. Izvještaj prima se na znanje

uz zahvalu za neumorni i revni rad upravite-

lju Keren Hajesoda.

David Spitzer podastire blagajnički

izvještaj, te naglašuje da se stanje Saveza

poboljšalo tako, da danas nemamo više du-

ga. šekelska akcija prošle godine je s malim

iznimkama svagdje prema Savezu obraču-

nata, tako, da je i Savez bio u stanju da pra-

vodobno pošalje obračun Egzekutivi. Kona-

čno apelira na sve sumisljenike da pored še-

kela übiru i prinos za Savez, jer moramo po-

kriti budžet od 184.000 dinara. Sekeli su ra-

zaslani i valja odmah akciju povesti.

Dr. S i n g e r izvješćuje o stanju zvaničnog

glasila organizacije »Židov« ie prikazuje nje-

gov povoljni razvitak. Postignuti suficit upo-

trijebit će uredništvo za izgradnju lista. Izvje-

štaj prima s odobravanjem do znanja, pa se

blagajniku izriče zapisnička hvala. U vezi s

time raspravljalo se i o »Jiidisches Volksblaft«

te je izražena spremnost da ga se subven-

cionira.

Slijedi referat o jugoslavenskoj halučkoj

farmi. Dr. Licht prikazuje dosadašnji rad i

razvoj pokrenute akcije za halučku farmu i

naglašuje, da akciju treba brzo provesti i

übrati iznose, što ih je vodstvo ustanovilo.

Pošto akcija sporo napreduje, potaknuto je

iz redova naših halucim u Palestini, da neko

od njih dodje u Jugoslaviju i da akciju pro-

vede u vezi s članovima R. O. Radni se

Odbor bavio tim predlogom te je bio načelno

za to, da se pozove g; ing. Zaloscer, ali naš

je odgovor prekasno stigao, tako da smo pre-

mašili proljetnu kampanju. Hoćemo li da

se uzmogniemo iskoristiti jesenja kampanja,

moramo akciju završili bar koncem maja.

Prepušta Saveznom Odboru, da stvori zaklju-

čak, da li treba pozvati g. ing. Zaloscera.

Govornik prelazi zatim na pitanje nabave

zemljišta te spominje, da naši halucim nijesu

zadovoljni sa zemljištem, što im ga nudja

uprava Keren Kajcmela, pa drže, da bi mogli

dobiti bolje zemljište od ICA. Treba i ovu

mogućnost uzeti u posmafranje, te računati

i s ovom kombinacijom. Nastojat će se dakle

u prvome redu da se postigne sporazum s

Keren Kajemet Lejisraelom, ali ne po svaku

cijenu, jer moramo uvažiti želje naših ha-

lucim. Dođe li ipak do utanačenja sa upra-

vom »ICE«, morat će se naći takovo riješe-

nje, po kome će se očuvati princip nacijo-

nalizacije tla. Konačno razlaže, kako sebi

zamišlja brzo i uspješno provodjenje ove

akcije.

U debati, koja se na taj referat nadove-

zala odboreno je stajalište Radnoga Odbora,

te mu je podijeljena ovlast da stvar konačno

uredi i jednoga svoga punomoćnika ovlasti

da na licu mjesta sklopi u sporazumu s ha-

lucim definitivno utanačenje bilo sa Keren

Kajemetom bilo sa ICA.

Drago Stei ne r izvješćuje o radu Pa-

lestinskog ureda te naglašuje, da se ured

najviše bavio emigrantima, koji su većinom

tražili novčanu potporu. Uredu se iz Jugosla-

vije prijavile 42 osobe, koje su tražile cer-

tifikate. Pokrenuta je akcija za organizova-

nje putničke družine, koja bi povodom ve-

likih svečanosti na Pesah posjetila Palestinu.

Konačno izvješćuje o stanju halučke stanice

u Zagrebu i povjereništva u Beogradu. Na-

kon raznih upita, na koje referent odgovara,

prima se izvještaj na znanje.

Kod eventualija raspravljalo se i o sporu

izmedju sarajevskih Zidova. Predsjednik S.

C. J. g. dr. Hugo Spiizer zamoljen, da se oči-

tuje autentično o ispadu jednoga govorni-

ka na jednoj sarajevskoj skupštini, uperenom

protiv njegove osobe, najpripravnije čita svu

prepisku, koju je vodio po ovom predmetu

sa izvršnim odborom S. J. V. 0., a isto i

izvještaje, koje je od njega primio i zatim

izjavljuje ovo; Dr. Vita Kajon proglasio me je,

kako čitam u »Židovskoj Svijesti«, diskvali-

fikovanim poradi mojega istupa u stvari ime-

novanja g, dra lsaka Alkalaya za vrhovnoga

rabinera Kraljevine SHS.

Držim, da bi se doista diskvalificirao, ako bi

'se od toga prigovora uopće branio. No kad

je stvar jednom iznešena u javnost protiv

moje volje i bez mojega znanja, jer ja sam

po ovom predmetu korespondirao samo sa

l izvršnim odborom Saveza i najviše radi
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ioga, što je zlorabljena u cilju, da se sije

razdor usred cijonističke organizacije treba,

da se ona prikaže onako, kako je tekla, a

ne kako ju se hoće da predstavi u očitoj na-

mjeri, da se izrabi za mutne ciljeve.

Prije svega konstatujem, da ja uopće ni-

sam protestovao protiv imenovanja dra Izaka

Alkalaya vrhovnim rabinerom, a još manje,

da sam taj ili kakav god protest podigao ra-

di toga, što je g. dr. Alkalay sefard i što bi,

tim imenovanjem bili povrijeđeni osjećaji ili

interesi eskenaskih rabinera, dotično općina.

Ne samo kao predsjednik S. ). V. O. i S. ). C.

već ni kao Židov uopće ja ne poznajem raz-

like između Židova raznoga obreda.

Ni jednom .iječi, ni jednom gestom kroz

cijelo dugo vrijeme, što stojim u židovskoj

javnosti ja nisam pokazao a ni slutiti dao,

da ja pravim razlike između Židova eškena-

skog i sefardskoga obreda, 1 u privatnom

saobraćaju a i kao predsjednik S. J. N. O. i

S. C. J. ja sam uvijek podržavao i podrža-

jem vrlo ugodne veze sa braćom Sefardima,

koji, mislim, i moj rad simpatično prate. A

što se tiče gosp. dra Izaka Alkalaya, ja pro-

tiv njega nemam upravo ništa, nasuprot, ja

ga mnogo štujem kao čovjeka, koji se ne

samo, da udovolji dužnostima svojega zva-

nja, već po toplom osjećanju srca svojega,

živo zauzima za sve židovske stvari, koji je

mnoge židovske bijednike izbavio' iz Ješke

nevolje, a koji je pouzdan i znamenit faktor

u cijonističkom pokretu.

Ako sam ipak u povodu njegova imeno-

vanja vrhovnim rabinerom ne protestovao

već tražio, da Savez Jevrejskih Vjeroispo-

vjednih Općina zauzme stav, ja sam to uči-

nio, jer sam duboko uvjeren, da se to ime-

novanje nije moglo izvršiti potpunim mimot-

lazom Saveza.

Od toga uvjerenja ne može, da me odvrati

ni članak, koji je iznešen u »Jevrejskom Gla-

sniku« pod natpisom »Vrhovni rabinat«.

Da je Vlada stvorila novo nadleštvo u

svojem krilu, u Ministarstvu Vjera, da je krei-

rala položaj referenta za židovske stvari i

na isti postavila spremna Židova, tome ne bi

moglo biti prigovora, nasuprot, što se mene

tiče, ja bih ovakovu novu ustanovu pozdra-

vio najvećim veseljem, jer ona bi pružala

jamstvo za to, da će se naše stvari sa sirane

Ministarstva Vjera tretirati razumijevanjem,

koje se ne da pretpostaviti u nežidova.

No o tom se ovdje ne radi. Gospodin Mi-

nistar Vjera nakalamio je organizmu židov-

stva u Kraljevini SHS. sasvim novu granu,

stvorio je, ne u krilu vlade, već unutar ži-

dovstva jednu sasvim novu, neobičajnu, tuđu

a, budimo iskreni, dojakošnjoj organizaciji

vjeroispovjednih općina suprotnu ustanovu,

ustanovu hijerarške prirode, koju Židovi ne

poznaju.

Ja lično nisam protivan tome, da se ova-

kav novi položaj stvori, a to sam i istakao

u poslanicama, koje sam uputio Glavnom

Odboru S. j. V. 0., jer u tome se saglaša-

vam sa piscem gore spomenutoga članka,

da se kreiranjem toga položaja izjednačuje

židovsko svećenstvo sa svećenstvom ostalih

konfesija, čiji dostojanstvenici svoju konfe-

siju ne samo reprezentiraju, već i odlučno za-

stupaju.

No kako su po dosadašnjem ustrojstvu

židovske općine autonomne i po vlastitoj svo-

joj odluci usredotočene u Savezu, koji dakle

jeste njihov centar prema vlastima i kao ta-

kav jedini pozvan, da dade svoje mišljenje,

da li i kako se može ta nova ustanova pri-

lagoditi dojakošnjoj organizaciji i s njom

se dovesti u sklad. Stoga držim, da je Vlada,
i ako je tim imenovanjem i kreiranjem Vrhov-

noga Rabinata htjela da izvrši akt naklo-

nosti prema Zidovima, ipak trebala da prije

traži to mišljenje, pa da je to učinila, sigurno

bi Savez nakanu g. Ministra i u ličnom i u

stvarnom pogledu srdačno pozdravio, ali bi

stavio prijedlog, da se najprije dodje do

sporazuma o štatutu, kojim se djelokrug te

nove ustanove i njegova držaoca uredjuje.

1 ako držim, da za ono, što sam govorio

ili pisao kao predsjednik S. j. V. O. odgo-

varam samo tom Savezu, ipak sam našao

potrebnim, da stvar i ovdje objasnim, pa pre-

puštam mirne duše svakom objektivnom čo-

vjeku, da prosudi, jesam li ispravno postu-

pao ili ne, jesam li što poduzeo, što se ne

podudara sa dužnostima, koje me vežu kao

predsjednika Saveza Jugoslavenskih Cio-

nista.

Savezni odbor jednoglasno uzima ovu

izjavu do znanja, ne upuštajući se u tom po-

gledu ni u kakvu diskusiju.

Što se same stvari tiče jednodušno je

mišljenje prisutnih članova bilo, da se spor

ne može smatrati tek ličnim, već da iz njega

može nastati razdvajanje između Sefarada i

Aškenaza. Savezni Odbor osudio je što su

se sporovi iznijeli u javnim skupštinama i

nežidovskom novinstvu, stojeći na gledištu,

da je samo bestrasno i u krugu upu-

ćenih moguća stvarna rasprava, ko-

liko je dakako pokretaocima tih

afera do stvarne diskusije stalo. Od inter-

vencije predstavništva S. C. ]. odustalo se,

jer takova intervencija nije zatražena ni s

koje strane, pa je Savezni Odbor mišljenja,

da u ovaj čas ne bi bila ni korisna u toliko

manje, što je dvojbeno, da li bi bila prihva-

ćena i da li. kraj raspirenih strasti, postoji te-

ren za stvarno raspravljanje.

Konačno se raspravljalo i o mjestu i vre-

menu održanja ovogodišnjeg Saveznog Vi-

jeća, te je na prvome mjestu predložen B e o-

g r a d, a kao rok održanja Saveznog Vi-

jeća 15. juni. Savezni Odbor stavlja u duž-

nost Radnome Odboru, da izradi promjene

statuta, koje treba Savezno Vijeće naknadno

da odobri.

Na prijedlog g. Lava Stema prepušta se

Radnom Odboru da prema potrebi izgradi i

poveća Palestinski ured.

U 7 sati na večer zaključuje predsjednik

sjednicu.

PUTNICI ZA PALESTINU!

Iz Konstance (Rumunjska) kreće brod

za Jafu s putnicima, koji žele prisustvovati

Pesah svečanostima na 10. aprila, te prispje-

va u Jafu na 14. Na 27. se vraća, te dolazi u

Konstancu na 2. maja.

Cijene su za tour-retour slijedeće:

I. razred sa opskrbom Lei 25.600.

11. razred sa opskrbom Lei 16.000.

I. razred bez opskrbe Lei 43.000.

11. razred bez opskrbe Lei 5.600.

Grupe od 10 osoba dobivaju popust od

okruglo 20 posto. Na brodu se nalaze i spe-

cijalne kabine I. i 11. razreda, koje u skuplje

za 10 posto.

Za ovo putovanje rezervirana su već veo-

ma mnoga mjesta. Tko još reflektira" na

karte, neka se pravovremeno kod nas pri-

javi.

Više slobodnih mjesta imade za putova-

nje u martu (odlazak iz Konstance L marta,

dolazak u Jafu 5., odlazak iz Jafe 13., povra-

tak u Konstancu 16. marta.).

Za put preko Trsta za Jafu podijeljuje

Lloyd Triestino izletnicima za aprilske sve-

čanosti za 1., 11. i HI. razred popust od 30?S‘

uključivo opskrbu, Karta za palubu
(Deck) stoji bez opskrbe i bez kreveta lirai

78.—. Ove se cijene razumijevaju za tamo i

natrag.

Javi li se dovoljan broj turista pripravan

je Lloyd Triestino, da stavi na raspolag-nje

poseban brod, koji bi oko 9. aprila krenuo

iz Trsta, stigao u Jafu oko 17. aprila, a kon-

cem aprila nastupio povratak.

Na tom posebnom brodu stoji putovanje

za tamo i natrag u salonskoj klasi, uključivo

krevet i opskrbu lira 9.—.

U slučaju, da bi većina putnika zatražila

ritualnu hranu, pobrinut će se parobrodarsko

društvo, da udovolji toj želji.

Umoljavamo pve putnike, koji žele da

putuju preko Trsta, da nam to saopće naj-

kasnije do 20. o. mj., da bismo pravo-

vremeno mogli da osiguramo poseban brod

Viza za to putovanje dobiva svaki po-

sjednik pravovaljane putnice kod engleskog

konsulata, ako dokaže, da je u posjedu
L 30.—, a u iznimnim slučajevima i manje, ako

iskaže (na primjer retour-kartom), da će se

u Palestini zadržavati manje od 3 mjeseca.

Uvjete za preseljenje trgovaca u Palestinu,

objavit ćemo u idućem broju.

Pal. ured, Zagreb, Ilica 31.

Cijonistički organizacijom rad. Juđi-

sches Volksbiatt« u svom posljednjem

broju donosi ovaj članak: U Vašem ci-

jenjenom listu odi 11. I. o. god. napao je g.

prof. L. Vig-Senta pod gornjim naslovom

žestoko djelatnost zemaljske centrale. Sa

žalošću je konstatirao, da naš pokret u

Vojvodini stalno nazaduje.

Q
.

prof Vig naveo je nekoliko mjesnih

organizacija koje propadaju, u kojima ci-

Jonistički život obamire te u obliku raznih

nacrta pravila ostaje u pisaćim stolovima

bivših predsjednika i tajnika pokopanih.

Pocrtavam ovu žalosnu pojavu, i razu-

mijem g. prof. Viga, kojeg poznajem kao

svijesnog i prokušanog cijonistu. Njega boli

evo stanje, te on nastoji, da bolest samu

spozna, kako da je privede liječenju.

Uzrok ovakovih bolesti ne smijemo

tražiti u daljini, već u mjestu samome.

Moramo se upitati i reći, da daleka cen-

trala ne može da bude odgovorna za ras-

pored jedne mjesne organizacije. To mo-

ramo pripisati mjesnoj organizaciji samoj.

Osobito kod organizacije, kao što je to ci-

jonistička, ne bi smjelo biti vječitog budje-

nja sa strane centrale, kojoj je prava za-

daća, da stvori osnove za povećanje bro-

ja ovih mjesnih organizacija, a ne da oži-

vljuje obamiruće organizacije, koje je uz

velik trud i trošak u život dovela. U pr-

vom se redu članovi mjesnih organizacija

moraju sami da brinu, da paze i goje or-

ganizaciju, koja već od početka na slabim

nogama stoji, da odgoje gardu borbenih

ljudi proniknutih cijonizmom, koji bi za

taj cijonizam i nešto žrtvovali.

Čudnovato je, da upravo u Senti, koja

broji tako odličnih cijonista, kao što je to

g. prof. Vig, cijonistička mjesna organiza-

cija obamire. Svakom je cijonistu u dnev-

nom saobraćaju dana prilika, da širi ideju

cijonizma medju onima, koji su još van

njega. Ovaj način propagande je plodo-

nosniji od jednokratnog predavanja kojeg

gospodina od zemaljske centrale. Publika

pobožno sluša lijepo uobličen govor, te

predavaču burno povladjuje, ali do sjutra

sve već zaboravi.
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Nije stvar zemaljske centrale da ope-

tuje ovakovo propagandno putovanje, već

je zadaća onih, koji su na čelu rada, da

započetu djelatnost prošire i izrade. Sud-

bonosna je pogreška, kad zbog nemar-

nosti jedne mjesne organizacije treba ope-

tovati putovanja ove vrsti, pogotovo, kad

se troškovi takovog putovanja mogu upo-

trijebiti u važnije svrhe.

Dužnost je svakog kućnog liječnika,

da učini sve, što mu je moguće, prije nego

što će bolesnika uputiti kakvom liječnič-

kom kapacitetu. Svaka se mjesna organi-

zacija mora isto tako postaviti na stano-

vište ovog liječnika.

Cijonistički pokret mora da predstav-

lja armiju vojnika, prepuštenih samima

sebi, no vojnika koji rade; armiju, koja će

borbu sistematski i svrstano pa i bez ge-

nerala započeti. Mogućnost bivstvovanja

ne osniva se na sistemu kadera, s pomo-

ću svojih generala, i bez vojnika, vode

pokusne ratove.

I u tom slučaju vrijedi stara poslovica,

koju dovikujem svim onim cijonističkim

mjesnim organizacijama koje misle, da

bez tudje pomoći i nadzora ne mogu po-

stojati, a to je: »Pomozi si sam, pa će ti i

Bog pomoći«!

Menahem Emil Vig.

Zajednička izjava Žid. Nac. Društva i

Upravnog Odbora »Žid. Svijesti«. Na po-

sljednjoj izvanrednoj odborskoj sjednici

Žid. Nac. Društva raspravljalo se je o su-

kobu, koji je izbio medju sarajevskim .le-

vrejima povodom napadaja na Žid. Nac.

Društvo i »Žid. Svijest«. Nakon temelji-

tog i svestranog razmatranja donio je Od-

bor Žid Nac. Društva ovaj zaključak;

Vodjenje te borbe ne može koristiti op-

ćoj jevrejskoj stvari, niti može služiti na

čast sarajevskim Jevrejima. Žid. Nac.

Društvo ne želi dalje da vodi tu borbu i

prelazi opet na normalno vršenje svojih

poslova. Ovom prilikom opetuje odbor iz-

javu Žid. Nac. Društva, koja je već često

puta zvanično i nezvanično najavljena, da

će Žid. Nac. Društvo promicanje jevrej-

sko-nacionalnih ciljeva u svako doba pre-

ma svojim silama izdašno podupirati bez

Obzira da li dotična akcija dolazi iz Nac.

Društva ili izvan njega. Time smatra

Žid. Nac. Društvo za sebe ovu borbu do-

končanom.

Žid. Nac. Društvo uputilo je gornji za-

ključak Upravnom Odboru »Žid. Svijesti«

koji je na svojoj sjednici usvojio stanovi-

šte »Žid. Nac. Društva«. Time je i za »Žid.

Svijest« ova borba svršena.

Gosp, Stanislav Vinavcr piše u sara-

jevskom »Narodu« od 26, 1, žućljiv napis,

koji ne može da se opravda onim, što je

»Židovska Svijest« o njemu pisala. Mi se

s time ne bismo bavili, kad g. Vinaver ne

bi bez ikakva temelja podcrtavao austri-

janštinu redaktora »Židovske Svijesti«,

ljudi, kako on kaže, »duhovno ponijemče-

nih, bivših žalosnih eksponenata Austrije

na Balkanu« tvrdeći podjedno, da se »je-

vrejstvo tih redaktora sastoji u davaju pa-

tenta na patrijotizam na jedan sada već

pokojni način pokojne Austrije«, Nas ne

zanima stav g, Vinareva prema cijonizmu.

0 tom je već istorija i politika velikih dr-

žava i državnika izrekla svoj sud, a činje-

nice su utvrdile, da izuzevši g. Vinaveru

1 ljudima ekstremno asimalatorskima nije

»J eružalim tek legendarna i pesnički uve-

iičena epopeja«.

No g. Vinaver, pozivajući se na ljubav

prema ovoj zemlji, nema pravo da je

drugima osporava tek za to, da s njima

lično razračunava. Ovo medju Židovima

na žalost tako omiljele a tako nedostojno

nadmetanje u patrijotizmu, trebalo bi jed-

nom da prestane; ono ništa ne dokazuje,

nikoga ne uvjerava i mora da je odvratno

ispravnim ljudima izvan židovskoga ta-

bora, pa
radilo se i o g. Vinaveru, No prije

svega nesnosno je i mora da je dojadilo

isto ufinjenim ljudima ovo sramno po-

kušavanje, koje je baš u posljednje vrije-

me izbilo, te Židovi nastoje dotući Židove

time, te ih prikazuju eksponentima Au-

strije, i kako već te fraze glase. Ako se

g, Vinaver poziva na svoje »bolje židov-

stvo« i čak iznaša svoju genealogiju u pot-

krepu toga (kao da to što dokazuje), onda

cn dolazi sa sobom u protuslovlje, kad u

isti čas sumnjiči banalnim žurnalističkim

cbjedama ljude, čiji javni rad mu za to ne

daje ni sjenke opravdanja. To nije »bolje«,

nego najgore židovstvo, kad se iz surove

mržnje nastoji na ovaj način ljude istoga

plemena izvrći opasnostima, pišući o nji-

ma u tonu i u izrazima, koji su u stanju

raspiriti neraspoloženje prema našoj rasi,

koje latentno i onako postoji, G. Vinaver

nema prava da kritikuje način pisanja

»Balkana« i trebao bi da se čuva da go-

vori o »ratkovskim napadajima«, o »drum-

skim razbojnicima« i »podlacima?,

Ncžidovski glas o dogadjajima medju

sarajevskim Židovima,

»Politika« (beogradski dnevnik) od

30. januara o. g. donijela je pismo svoga

sarajevskog dopisnika »J« (vjerojatno je

g. B. Jcvlić, O. U,) pod naslovom »Sara-

jevska neđelja« u kome se uz ostalo na-

lazi i ovo;

»Borba koja je otpočela po izboru novih

opštinskih savjetnika, i o kojoj sam vas

ranije izvjestio, sad je u potpunom huku.

Medju onima koji protestuju javilo se i

udruženje inžinjera jednom kolektivnom

notom. Kako opštinu, sudeći po stavkama

novog budžeta, iščekum u toku ove godi-

ne mnogi tehnički radovi, prirodno je što

su inžinjeri podigli svoj glas jer u redovi-

ma novih opštinskih savetnika nema ni-

jednog stručnog lica. Ali je najveće neza-

dovoljstvo izbilo medju sarajevskim Je-

vrejima. Već duže vremena se vodi pri-

krivena borba izmed-u domaćih i naselje-

nih Jcvreja, izmedju sefarda i eškenazija.

Posljednji su najvećim dijelom iz Magjar-

ske i Austrije, i imali su do sad dominan-

tan položaj u svim granama jevrejskog

javnog života. Oni su, u ostalom, vodili i

glavnu reč u organu »Židovska svijest«,

koji je uredjivan u radikalno-cijonističkom

duhu. Nezadovol,ni su, sad, što u opštin-

skom veću nemaju svog predstavnika, pa

su se energično oborili na nove zastup-

nike koji su iz redova »domaćih« Jcvreja.

Borba je dovela do jedne skupštine »do-

maćih«, vrlo burne i vrlo žestoke, na ko-

joj je generalno osudjen dosadanji rad vo-

dja. Dali će »doseljeni« ustupiti i kakav

će rezultat doneti ova borba do istrage,

nije izvesno. »Domaći« imaju kapital u ru-

kama, ali »doseljeni« su neobično žilavi

i energični i predstavljaju groš jcvrejske

inteligencije u Sarajevu, U političkim kru-

govima sarajevskim prati se ova borba

sa živim interesovanjem, u toliko pre što

se veruje da su u nju umešani radikalski

prsti. Na poslednjoj skupštini »domaćih«

javili su se kao govornici i neki koji su

medju Jevrejima poznati kao agenti radi-

kalne stranke,«

Incident na Sokolskoj zabavi u Sara-

jevu, Na Sokolskoj zabavi od prošle su-

bote dogodio se nemili incidenat. Jedan

glumac usudio se da karikira Jevreje, ali

jc okupljena publika počela da zviždi, a

Jevreji su demonstrativno napustili dvo-

ranu. dok starosta Sokola nije stvar ure-

dio, izvinivši se za drski istup toga glum-

ca, a priredjivački odbor nije bio upućen

u sadržaj te tačke programa.

Maiinee Povereništva Jevrejskog Narod-

nog fonda u Beogradu. U sali »Oneg Sabat«

održan je ovaj matinee 3. ov. mj., koji je bio

odlično posećen, što se daje protumačiti či-

njenicom, da sve jevrejske ustanove u Beogra-

du moralno i materijalno podupiru opšte-

jevrejski rad ovog Povereništva, te je prili-

kom ovog matine-a ovo došlo do vidnog

izražaja učešćem velikog broja posetilaca.

Mešoviti hor Srp.-Jevr. Per. Društva otpe-

vao je Hatikvu. Zatim je predsednik Povere-

nišlva g. iDr. David Alca!ay u svome pozdrav-

nom govoru izneo značaj rada K. K. L. u sa-

dašnjosti, koji uporedo sa K. H. postizava

sa uspehom svoje zadatke na kolonizaciji i

podizanju Erec Izraela. Ističe, da je predu-

slov svemu jaka organizacija rada, što se

daje postići ako se poveća broj poverenika

i suradnika tih ustanova. Iznosi kao primer

agilnost vrednih naših sumšljenica gdje Mer-

kađe Pijade, Bojane Anaf i gdje Elle Jarehi,

koje su odnele nagrade pri utakmici u ovo-

godišnjoj hanuka akciji (srebrnu menoru, kao

prvu nagradu dobila je gdja Bojana Anaf).

Prikazivanje 100 slika (sa projekcijama) iz

Palestine ilustracija rada K. K. L. izve-

deno je, te su posetioci imali prilike donekle

upoznati se, sa do sada postignutim uspe-

sima ove ustanove. Sa žaljenjem se mora

konstatovati, da se usled nepredvidjenih

tehničkih razloga nije mogao izvesti utvr-

djeni koncertni deo kao i igranka. Pod utisci-

ma slika u kojima smo videli život i rad

naših halucim i svu prozaičnost i požrtvov-

nost njihovu, opazili smo opravdano razo-

čaranje naše omladine, koja je uzaludno

čekala na igranku. Čist prihod, koji je zado-

voljavajući biće namenjen za Nordanov grad

za uspomenu na godišnjicu smrti toga ne-

zaboravnog vodju cionističkog pokreta.«

Izbori za Židovsko nacijonalno društvo

u Zenici. Dne 19. januara održalo je Žid.

nac. društvo, podružnica Zenica, svoju

petu redovitu glavnu skupštinu, te je iza-

bran slijedeći odbor: Predsjednik: g. Otto

Weiss; potpredsjednik: g. Salamon Trin-

ki; tajnik: g. Sami Papo; povjerenik ŽNF:

g. Samuel Trinki; blagajnik 1.: g. Sa-

rnue! Trinki; blagajnik II.: g. Albert Attias

i ostali odbor.

Istaknuti valja, da se za ove izbore

osobito brinuli naši omladinci, koji su is-

pred svoga društva »Neurim« ovu list«

predolžili, te jednoglasno prodrijeli.

Promocije. Naš sumišljenik g. Kalmi

Bar uh promoviran je dne 1. februara

o. g. na bečkom univerzitetu na čast

doktora filozofije. Čestitamo.

U petak dne 25. januara promovi-

ran je medicinar g. Josef F i n z i na beč-

kom univerzitetu na čast doktora sve-

ukupne medicine. Našem sumišljeniku i

senioru akad. društva »Bar Giore« sr-

dačno čestitamo!
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Izdavatelj i odgovorni urednik: S. SPITZER. Tiskara >MERKUR« d. d., Zagreb.

»ŽIDOV« BROJ 6.

Leipziger Stahlfederfabrik

HERM. MOLLER rt. Q.

LEIPZIG

Glavno zastupstvo za kraljevinu S.H. S.

Dion. društvo „MERKUR
1*

veletrgovina i konfekcija papira

ZAGREB

Ilica 31 Telefon 17-95.

I VIS-ll* BLEISTIFTfIBHIH

I f%lB NURNBERC

Glavno zastupstvo za kraljevinu S. H. S.

Dior. društvo „MERKUH"
veletrgovina 1 konfekcija papra

2AG R E B

Ilica 31 Telefon broj 17-95.

I B. SOELLNERS Naclif. ii. 6.

RE-ISSZE UCFABRIIi

NURNBERG

Glavno zastupstvo za kraljevinu S.H. S.

Dioničarsko d'uštvo

IE 9K MH R««

veletrgovina i konfekcija papira

ZAGREB, Ilica 31. Telef. 17-93.

Na veliko! Na veliko!

JUŽNO VOĆE
limuna, naranča, smokoa, badema,

datulja, sultanina, malaga, i.d.

uz najjeftinije cijene kod

I. Dragoner, Zagreb, Nikolićeva 4.

INSTALACIONI ZAVOD

MILAN FREIBERGER

bakaćeva •j n telefon

ULICA BR. 5 «*rtUlUiD
BROJ 6 !4

m
i Kl

Zaštite) znak

,EREHVr-O!0H(l
francuska uinouica - najbolji kudui lijek

za njega ko-e, usta, zuba, proti reumatizmu

Cijena male boce Din. 6

srednje „ „
16

32

Gener zastapstvo za JagoslarlJa

3UQOI?HftRmtICna DD.

(Diana-odio)

Prilaz 12 ZAGREB-Tel,9-31
-

fradavaoei dobivalo zMlan poposi. - Čuvajte si bezvrijedni='palvoa.rlo

UVADJANJE ELEKTR POGONA (CENTRA-

LA), DVNAMO STROJEVA. ELEKTROMO-

TORA, ELEK. RASVJETE, KUĆNIH TELEFO-

NA. PREUZIMA SVE POPRAVKE ISTE

- - - - STRUKE. - - - -

Regina Schlesinger
Ernest Breiner

Zaručeni

Zagreb Vinkovci

VREĆE
iz jute, tekstilita i papira nove i upo-

trebljene u svim dimenzijama za bra-

šno, posije, ugalj i t d., dobiju se

najjeftinije kod tvrtke

SCHOTTCN I DRUB

9rM»a 13 ZAGREB Tsteloi IHS

UllPilinmn STe vrsti upoireb'ienih vreća

(lUpUJblilU ttz najveću dnevna cijena

Zavod za posođjlßanje n premoć vlh ponjave

Jedino najueće specijalno skladište krat-

ke nakilne i pletene robe samo na

oeliko, niske cijene, solidna poduorba

Dragutin Ullmann, Zagreb
Ilica 36 Ilica 36

JL

Gumenc pete i

Gumene potplate

jeftinije i trajnije su nego od

kože! Najbolja zaštita protiv

vlage i zime!

Prm hrvatska veletrgovina željeza i

željezne robe

Ferdo Hirschl tt
Jela&ćev trg 13 ZAGREB Teletoa br. 2T9

Poslovnica: Petrinjska alica broj 4

Preporuča svoje bogato skladište že-

ljezne robe, posudja, gospodarskih

strojeva, kućnih uredjaja, te sve vrste

gradjevnih potrebština. Solidna robi,

brza posluga, cijeno umjereno-

~n ach e it“

Agentura za prodaju kuća i zemljišta.

Berislavićeva 4. - ZAGREB - Telefon 16-67

Industrijalci, Banke-Bankari, Dioničaska društva

Amerikanci, advokati, lekari, senzali, trgovci, ve-

liki i mali posjednici najprije, najlakše, najbrže,

najjeftinije, na
; uspješnije možete kupiti-piodati

kuće, vile, vinograde, gradilišta zemljišta, vele-

posjede, ako se obratite na opšle sa svog dobrog

glasa poznatu koncesioniranu i sudbeno proto

kotiranu tvrtku •THHK2ITO66

Centralna es&omptia i mpjačm

ZagrebBkcjslii kapital.. Din. SO.OOG.SOD

Rezane
„

6,000.000

banka dioničko društvo

Marsurelslia ulica Uro] 4.
(kod Sipsko-pitvosldvnc tikve)

Podružnice:
BROD n/S

Starćevićeva ul. br. 4

DJAKOVO

Wilsonova ul. br. 4

OSI’EK

Trg Kralja Petra br. 1

OBAVLJA: sve bankovne tranzakcije PRIMA: uloške na knjiž ce i tekući račun i

plaća najbolje kamate. KUPUJE I PRODAJE: valute i devize, te ih obračunava naj-

povoljnije, IZDAJE : čekove, akreditive i jamstva na sva mjesta u zemlji i na strani.

Dingači dobivaju visoke premije, boje sa izvlače li pata godišnje! Tratite prospekt!
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